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در آستانه برگزاری بیستمین همایش سالانه انجمن علمی داروسازان ایران، نشست خبری
این همایش در تاریخ نهم مرداد ۱۴۰۲ برگزار شد. از آنجا که همایش امسال انجمن

علمی داروسازان ایران با در نظر گرفتن محوریت آیندهنگری و آیندهپژوهی در
داروسازی و انتخاب شعار «داروساز فراتر از دارو» برگزار خواهد شد، علاوه بر

موضوعات علمی، مباحث مطرح شده در آن میتواند بستر مناسبی برای طرح موضوعات کلان
در حوزه سیاستگذاری و رگولاتوری نظام داروی کشور نیز باشد که این موضوع بر اهمیت
این رویداد تخصصی میافزاید. این نشست خبری با حضور دکتر فرشاد هاشمیان دبیر علمی
همایش و رئیس هیات مدیره انجمن علمی داروسازان ایران، دکتر مسعود جلال رئیس همایش
و دکتر محمدرضا زرگرزاده دبیر اجرایی همایش و نیز دکتر فریده چالاکی و دکتر احسان
والی اعضای هیاتمدیره انجمن علمی داروسازان ایران برگزار شد. اعضای هیاتمدیره در

این نشست به تشریح اولویتها، محوریت برنامهها و هدفگذاریهای بیستمین دوره این
همایش برای اصحاب رسانه پرداختند. از مهمترین موضوعات مطرح شده در این نشست

میتوان به ضرورت توجه به آیندهنگری در داروسازی، جایگاه داروساز در نظام سلامت
کشور، بسترهای نوین عرضه دارو و گروههای هدف بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان
ایران اشاره کرد. در بخش پایانی نشست نیز مطابق معمول پرسشهایی در خصوص مسائل و

مشکلات حوزه دارو در کشور از سوی خبرنگاران حاضر در نشست مطرح شد.

تلاش ما آگاهسازی داروسازان است
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دکتر فرشاد هاشمیان، رئیس هیات مدیره و دبیر علمی بیستمین همایش انجمن علمی
داروسازان ایران در این نشست، ضمن تشریح مسئولیتهای انجمن علمی داروسازان ایران
و سابقه بیش از دو دهه فعالیت این نهاد در کشور عنوان کرد: رسالت ما گسترش سطح
علمی همکاران داروساز در حیطه این رشته است و با توجه به تغییر و تحولات جهانی

شکلگرفته، این دوره از همایش تفاوتهایی نسبت دورههای گذشته پیدا کرده است.

وی دراینباره افزود: پس از همهگیری جهانی ویروس کرونا، در دنیا نوعی جهش دانش
اتفاق افتاده و مباحثی مانند کاربردهای هوش مصنوعی در حوزه داروسازی به شکل
بارزتری مطرح شده که پیشازاین به این شکل وجود نداشت. برای مثال برخی اشکال

دارویی را در چند سال آینده خواهیم داشت که شاید امروز هیچ ایدهای نسبت به آن
نداشته باشیم. همچنین بعضی از سیستمهای درمانی، آزمایشگاهی و غیره در بسیاری از
کشورهای دنیا به وجود آمده که بهسرعت وارد ایران هم خواهد شد. بنابراین ما نیز

باید همسو با این جهش به مباحث جدیدتر در حوزه داروسازی بپردازیم.

دکتر هاشمیان در این زمینه تاکید کرد: اگرچه طبیعتا در فرصت سه روزه همایش انجمن
علمی داروسازان ایران مجال آموزش و تشریح هریک از این موضوعات بهصورت جامع و
کامل وجود ندارد، اما یکی از رسالتهای همایش، آگاهسازی داروسازان و فعالان این

حوزه در این موارد و باز شدن نگاه همکاران در فضای دانشی است. بنابراین بخش مهمی
از مباحث مطرح شده در بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران به این موضوعات

اختصاص دارد.

دبیر علمی بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران در ادامه بیان کرد: ما
معتقدیم گردهماییهای حرفهای داروسازان، علاوه بر آگاهیبخشی از آخرینهای

دستاوردهای صنعت در حیطه علمی و قانونگذاری منجر به بارش افکار و شکوفایی علمی
میشود. به همین دلیل محور بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران،

«آیندهنگری» و «آیندهپژوهی» انتخاب شده است. ما سعی داریم در کنار آگاهیافزایی،
نگاه داروسازان را به جهان بیرونی بازتر و به فضای پرسرعت دانش داروسازی معطوف

کنیم.

دکتر هاشمیان درباره ساختار ارائه مطالب نیز گفت: در این دوره تلاش کردهایم بیشتر
از فضای پنلی و گفتوگو استفاده کنیم و محتوای سخنرانیها مدرنتر باشد؛ همچنین یک
سالن نیز در این سه روز به آموزشهای روزآمد صنعت داروسازی بهویژه برای استفاده

داروسازان شاغل در صنعت اختصاص یافته است.



عوارض بیتوجهی به داروسازی را گوشزد میکنیم

در ادامه این نشست دکتر محمدرضا زرگرزاده، دبیر اجرایی بیستمین همایش انجمن علمی
داروسازان ایران درباره شعار این همایش عنوان کرد: نقش داروساز در دنیا بسیار

فراتر از داروست و این موضوع در نظام سلامت کشورهای مختلف به وضوح مشخص است. اما
متاسفانه این اصل در کشور ما بهتدریج نادیده گرفته شده و نسبت به آن بیتوجهی
میشود و میبینیم که وظیفه و مسئولیت داروسازان تنها به حضور در داروخانهها و

عرضه دارو به بیماران محدود شده است و که این نگاه در شان مقام علمی داروسازان
نیست. طی سالهای اخیر، نظام سلامت کشور داروسازی را کمرنگ دیده و این بخش بسیار
مورد بیمهری قرار گرفته و آرام آرام از صحنه بازی سلامت کنار میرود. متاسفانه

داروسازان را درگیر مسائل حاشیهای کردهاند و داروساز را به کف بازار کشاندهاند.

دکتر زرگرزاده دراینباره بیان کرد: ما در این همایش سعی داریم عوارض و عواقب این
بیتوجهی به مسئولان و سیاستگذاران حوزه سلامت گوشزد کنیم. سیاستگذاران دارویی کشور

باید از حرکت جهانی داروسازی در دنیا آگاه باشند و بدانند اگر میخواهیم همپای
کشورهای پیشرو در این مسیر گام برداریم، نیازمند توجه به نیازهای فعالان این حوزه

هستیم.

وی در ادامه درباره استقبال داروسازان و گروههای مرتبط از همایش انجمن ملی
داروسازان ایران نیز خاطرنشان کرد: سال گذشته به دلیل استقبال بیش از حد

مخاطبان، با مشکل کمبود جا در برخی از سالنها مواجه شدیم. امسال نیز با وجود
برنامهریزیهای انجام شده، تنها دو روز پس از آغاز ثبتنام، نیمی از ظرفیت در نظر

گرفته شده برای همایش پر شده و این نگرانی وجود دارد که امسال نیز نتوانیم
میزبان همه علاقهمندان به حضور در این رویداد باشیم



محل توزیع دارو، داروخانه است

دکتر مسعود جلال دبیر انجمن داروسازان ایران و رئیس بیستمین همایش سالانه این
انجمن در این نشست عنوان کرد: امروز بسیاری از داروسازان در بخش داروخانه فعال

هستند و کمتر فرصت برای بررسی تازههای داروسازی، روشهای نوین دارورسانی و آینده
این صنعت دارند؛ به همین دلیل در برگزاری همایش علمی داروسازان ایران به این
موضوعات پرداخته میشود تا مشخص شود آینده داروسازی به کدام سمت حرکت میکند و

فرصتی ایجاد کند تا داروسازان کشور از این پیشرفتها جا نمانند.

وی در مورد گستردگی گروههای هدف این همایش افزود: جامعه هدف ما در این همایش
علاوه بر داروسازان، پزشکان عمومی نیز هستند زیرا روند رو به رشد سیستمهای
دارورسانی، پزشکان را نیز در بر میگیرد. مثلا یکی از موضوعات مطرح در حوزه

داروسازی کشور مبحث نسخ الکترونیک است که روند درمان را برای پزشک و داروساز
تغییر داده است.

دکتر جلال با اشاره به اینکه همایش انجمن علمی داروسازان همواره یکی از موفقترین
همایشهای ویژه داروسازان در طرح موضوعات و مشکلات روز این حوزه بوده است خاطرنشان
کرد: هرچند روشهای دارورسانی در حال تغییر و روزآمد شدن است اما توزیع دارو از
طریق بسترهایی مانند پلتفرمهای عمومی ممنوع است و تخلف محسوب میشود؛ زیرا سلامت
مردم را به خطر میاندازد و تفاوتی ندارد که دارو نسخهای و یا غیرنسخهای باشد و

افراد نباید فریب تبلیغاتی که در این زمینه در فضای مجازی صورت میگیرد، را
بخورند.

وی تاکید کرد: از مشکلات این شیوه از توزیع دارو این است که مشخص نیست داروها از
چه منابعی تامین و تحت چه شرایطی نگهداری و توزیع میشوند و نظارت مطلوبی بر این
روند وجود ندارد. ما معتقدیم جای دارو در داروخانه است و این کالای سلامتمحور باید
توسط داروخانه طبق ضوابط مشخص و با نظارت دارای مسئول فنی به بیماران ارائه شود.



دکتر جلال تصریح کرد: عرضه دارو فقط باید از طریق داروخانهها باشد تا سلامت
بیماران به خطر نیافتد.

رئیس بیستمین همایش سالانه انجمن علمی داروسازان ایران در پایان گفت: در کنار بخش
علمی همایش، نمایشگاه جانبی این رویداد نیز دایر خواهد بود و طی روزهای اول تا

سوم شهریور به معرفی جدیدترین دستاوردهای این حوزه به بازدیدکنندگان خواهد
پرداخت.

آیندهنگری برای داروسازی یک نیاز است

در ادامه این نشست دکتر وحیده چالاکی، عضو هیاتمدیره انجمن علمی داروسازان ایران
یادآور شد: همانطور که میدانید محوریت اصلی همایش بیستم انجمن پیرامون آیندهنگری

و آیندهپژوهی در حوزه داروسازی است. اهمیت این محورها در حوزه داروسازی بسیار
بالاست زیرا با دستیابی جهانی به فناوریهای جدید در حوزه داروسازی در سالهای

اخیر، اطلاعات بیماران از مراقبتهای بهداشتی نسبت به گذشته بسیار بیشتر شده است و
پیشرفتهای تکنولوژیک نیز از این دموکراسیزه شدن مراقبتها حمایت میکند.

وی در این زمینه افزود: با توجه به این تحولات، امروز سلسله مراتب موجود بین پزشک
و بیمار به دلیل وجود واسطههای مختلف موجود در این حوزه در حال تغییر است. این
تغییرات برای بیماران بهعنوان بزرگترین منابع مراقبتهای سلامت و نیز داروسازان
بهعنوان بزرگترین منابع دارویی حوزه سلامت بسیار تاثیرگذار و حائز اهمیت است و
توجه به آیندهنگری و آیندهپژوهی را بهعنوان یک نیاز در این حوزه مطرح میکند.

دکتر چالاکی خاطرنشان کرد: تلاش ما در این زمینه این است که آزمون و خطاهای موجود
را بهعنوان روشهای احتمالی آینده مورد بررسی قرار دهیم. یعنی ما سعی میکنیم

روشهای متعدد احتمالی را در سمینارها و پنلهای مختلف مورد بحث قرار دهیم و از
میان آنها بهترین روش را برای رسیدن به اهداف این حوزه انتخاب کنیم.



توزیع دارو بر بستر فضای الکترونیک باید ضابطهمند باشد

دکتر احسان والی از دیگر اعضای هیاتمدیره انجمن علمی داروسازان ایران در نشست
خبری بیستمین همایش سالانه انجمن علمی داروسازان ایران درباره اهمیت طرح موضوعات
نوین داروسازی در این همایش خاطرنشان کرد: موضوعی که ما در بسیاری موارد در حوزه
دارو در آن عقب بودهایم، مباحث پیرامون فناوری اطلاعات و زیرمجموعههایی مانند هوش

مصنوعی بوده است.

وی دراینباره افزود: یکی از بزرگترین معضلات که در این بخش که در جامعه قابل
مشاهده است، توزیع بدون ضابطه و غیرقانونی اقلام دارویی و فرآوردههای بهداشتی

آرایشی بر بستر فضای الکترونیک و شبکههای اجتماعی است.

دکتر والی این وضعیت را تهدیدی برای سلامت جامعه دانست و افزود: به همین دلیل یکی
از اهداف اصلی همایش مطرح کردن این موضوع و بررسی راهکارهای فرهنگسازی در این
زمینه است. ما به دنبال ارائه روشهایی هستیم که جامعه را به شکل مطلوب به سمت

تامین این نیازها از طریق مجاری دارای صلاحیت هدایت کنیم.



شایان ذکر است بیستمین همایش سالانه انجمن علمی داروسازان ایران از تاریخ اول تا
سوم شهریور ماه ۱۴۰۲ با ارائه بیش از ۶۰ سخنرانی آموزشی و پنل تخصصی در حوزههای

مختلف داروسازی و اختصاص ۱۵ امتیاز بازآموزی برای گروههای هدف (کارشناسی،
کارشناسی ارشد و دکترای داروسازی) و همچنین برپایی نمایشگاه جانبی، در محل مرکز

همایشهای بینالمللی هتل المپیک تهران برگزار میشود.
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